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AAK : 

de heer Minister.&»W» 

/ Bijgaande nota van de Chef van de Afdeling Economische 
/ Zaken met bijlagen kwam op 16 januari om 16.30 uur in mijn 

/ bezit, met het verzoek mijn eventuele beschouwingen hierover 
/ uiterlijk op 17 januari om 8.30 uur te geven. 

Dit ter verklaring van het feit, dat mijn kennisneming van 
/ de bijgaande stukken niet zeer grondig is geweest en dat ik 

/ verschillende daarin geleverde beschouwingen niet heb kunnen 
verifiëren met de Euratomstukken -voor zover die in mijn 
bezit waren-, waardoor mijn beschouwingen slechts zeer summier 
kunnen zijn. 

I. Eu^tonu 

IJJ L&J njfrt/**£AjtéL
 H e _ f c " t r e l c" t &e

 aandacht, dat over de gezondheidsparagraaf 

7/7/ ^^r* van Euratom geen enkele opmerking wordt gemaakt. 

éj%co /IC, - ¿ ¿ 4 * Wanneer men zich rekenschap geeft van het feit, dat op de 

internationale kernenergieconferentie in Genève in 1 9 5 ^ de 

faJLufsUa HCJL /-V*2 g e z o ndheidsaspecten van de toepassing van de kernenergie be-
^[//f) r schouwd werden als een der belangrijkste kanten van het gehele 

AjL Z4sh . \ -A vraagstuk en wanneer men zich er voorts rekenschap van geeft, 
dat indien Euratom tot stand komt, wij vermoedelijk daarin het 

fyji^jjujt 2. beste kader kunnen vinden om onze gezondheidsbelangen inter
nationaal te beschermen, doet het zwijgen over de gezondheidskant 
wel vreemd aan. Het is een aanwijzing voor de onvoldoende zorg 
die aan dit onderdeel van het Euratomplan is besteed. Dit is te 
meer verwonderlijk, waar in het rapport Spaak als een van de 
doelstellingen van een Europese gemeenschap voor kernenergie 
uitdrukkelijk werd genoemd : "Opstelling van gemeenschappelijke 
regelen voor de gezondheidszorg (bescherming van werkkrachten, 
de bevolking, etc.) en controle daarop (Zie pag .13 van het 
rapport van de heren van der Beugel en Linthorst Homan). 

Het is daarom wellicht goed nog eens in het kort aan te 
geven hoe het staat met de gezondheidsparagraaf van het Eurutom-
verdrag. 
Hieraan was reeds gewerkt, voordat daaraan door de Beïelux:-
gezondheidsdeskundigen was deelgenomen. Het stuk dat was opge
steld was volkomen onaanvaardbaar, leek in het geheel niet op 
wat een serieuze uitwerking van het rapport Spaak in dit opzicht 
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moest zijn. Dank zij het eendrachtige werk van de Benelux-
deskundigen is tenslotte een stuk ontstaan, dat als een 
reusachtige verbetering van het eerste ontwerp is te be
schouwen, doch dat niet geheel aan de 3enelux-verlangens 
tegemoet komt. Het gaat hier om het volgende. 
Men heeft de vaststelling van de in het rapport Spaak be
doelde regelen voor het grootste deel verschoven naar een 
nader, binnen zes maanden na het tot stand komen van het 
Suratom-Verdrag te sluiten accoord en men heeft in het 
Euratom-Verdrag zelf slechts een beknopte gezondheids-
paragraaf opgenomen. Hiertegen behoeft op zich zelf geen 
bezwaar te bestaan, temeer waar het gelukt is in deze 
beknopte paragraaf enige belangrijke bepalingen op te nemen, 
die daarin oorspronkelijk niet voorkwamen. (Zie de hierbij-
gaande tekst van 3 december vergeleken met de oorspronkelijke 
van 2 oktober.)- Alles zou niet kwaad zijn, indien werkelijk 
de verplichting was opgenomen tot het vaststellen van regelen 
binnen 6 maanden. Maar in plaats daarvan heeft men een ver
plichting opgenomen voor het vaststellen van "normes de base". 
De Nederlandse gezondheidsdeskundigen hebben er in de Neder
landse delegatie tegen gewaarschuwd, dat daaronder niet zouden 
worden verstaan wettelijke regelen, zoals men meende, doch 
technische normen. De juistheid van deze waarschuwing is 
nader gebleken door de definitie, die in de noot bij artikel 1 
is opgenomen. Wat daar staat is voor de bescherming van de 
arbeiders van zekere betekenis, doch voor de bescherming van 
de bevolking een slag in de lucht. Daardoor wordt ook aan 
artikel 4 een groot deel van zijn betekenis ontnomen. 

Bij overleg met de Nederlandse delegatie werd het oordeel 
uitgesproken, dat het wei niet mogelijk zou zijn om bij gelegen
heid van de a.s. ministersconferentie hierin nog wijzigingen te 
krijgen en "normes" te vervangen door "régies", zoals van Neder
landse kant oorspronkelijk is voorgesteld. Men meende echter, 
dat bij de uitvoering van artikel 1 nog veel te bereiken zou 
zijn, omdat men verder kan gaan dan daar wordt voorgeschreven. 
Men moet er het beste maar van hopen, maar ik ben er niet gerust 
op. Veel hangt hier af van de institutionele bepalingen, waarover 
nog veel onzekerheid bestaat. In elk geval zal het de vraag zijn, 
of wij op deze uitvoering van artikel 1 voldoende invloed kunnen 
uitoefenen. 
Men moet hierbij bedenken, dat voor de uitvoering de volgende 
procedure geldt : 
1. De wetenschappelijke en technische commissie benoemt een 

"groep ad hoe". •» 
2. Deze "groep ad hoe" brengt advies uit aan de^ommissie. 
3. De Commissie"stelt de in artikel 1 bedoelde normen op. 
4. De*Raad van Ministers stelt de normen met een gequalifi-

ceerde meerderheid vast. 
In v/elke mate en waar de Nederlandse invloed tot gelding 

kan komen, is noj geheel duister. 
Echter is wel duidelijk : 
1°. dat het van het grootste belang is, dat in de toekomst 

bij alle Buratom-besprekingen die de volksgezondheid 
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raken, het Min is te r ie van Soc ia le Zaken en Volksgezondheid 
behoor l i jk wordt betrokken, hetgeen in het ver leden n ie t 
het geval i s geweest; 

2 ° o dat handhaving van de innige Benelux-samenwerking op d i t 
gebied meer dan oo i t geboden i s . In d i t verband i s het 
ge lukk ig , dat het i n i t i a t i e f voor een Benelux-ministers 
bijeenkomst, t e r bespreking van de gezondheidsaspecter
van de toepassing der kernenergie , in goede aarde i s ge 
v a l l e n . 

II._Gemeeïisch^appelijke markt. 

B i j de voorbere id ing van de gemeenschappelijke markt i s 
de volksgezondheid t o t dusverre i n het geheel nog n ie t aan de 
orde geweest . Eet i s de v r a a g , of d i t te recht i s . 
Wanneer het de bedoel ing van de i n s t e l l i n g van de gemeenschap
pe l i j ke markt i s om - z i j het g e l e i d e l i j k - a l l e belemmeringen 
in het onderlinge goederenvervoer op te heffen en het personen
verkeer g e l e i d e l i j k v r i j te geven, dan moet men er z ich reken
schap van geven, dat d i t n ie t te verwezenl i jken i s zonder dat 
men komt t o t een zekere samenwerking op het gebied van de v o l k s 
gezondheid, die de belemmeringen, die gezondheidsvoorschrif ten 
voor het v r i j e verkeer van goederen en personen kunnen opleveren, 
weet te e l imineren. De geschiedenis van de Benelux-samenwerking 
heeft d i t maar a l te d u i d e l i j k bewezen. Helaas heeft hetgeen 
i k i n d i t opzicht reeds in 1948 heb betoogd, daar eers t in 1 9 5 ^ 
voldoende algemene erkenning gevonden. Sr moet tegen gewaakt 
worden, dat de geschiedenis z ich h ie r gaat herhalen. Men moet 
daarbi j bedenken, dat in de gehele geschiedenis van de handels
p o l i t i e k het a l t i j d weer de gezondheidsmaatregelen z i j n geweest, 
die gebruikt z i j n om ind i r ec t t o t p ro tec t i e te komen, daar waar 
d i t l angs de d i r ec t e weg bezwaar l i jk g i n g . En men moet in het 
bi jzonder bedenken, dat llederland b i j het verhinderen van 
de rge l i j ke gezondheidsbelemmeringen meer belang heeft dan enig 
ander land van k l e i n Europa, omdat deze belemmeringen voora l 
de levensmiddelen raken en Nederland h ie r de levensmiddelen
exporteur b i j uitnemendheid i s . 

DE DIRECTEUR-GEKERAAL VOOR DE 
INTER! ATIOKALE VOLESGEZCMJHEIDSZAKEN, 

( Dr. C.van den Berg ) . 

Den Haag | .17 januari 1957 
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